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Čj. 15194-2025-UVCR 

 
Zápis z jednání Rady vlády pro rovnost žen a mužů (dále jen „Rada“) 

konaného dne 19. května 2025 
 

Místo a čas konání: Strakova akademie, hybridní formát, 13:00–16:00 
 
Přítomné členky a členové (zástupkyně a zástupci členek a členů): 
 

 Jméno a příjmení Instituce 

1.  Andrys Ondřej (online) MŠMT 

2.  Bilíková Dana (online) ÚV-VVI 

3.  
Binder Roman 
zastupuje: Kohoutová Lenka 

MF 

4.  Čermáková Marie Sociologický ústav AV 

5.  Drbalová Vladimíra (online) Svaz průmyslu a dopravy 

6.  Hutňan Michal MZe 

7.  
Jonáková Johana 
zastupuje: Štěpánová Markéta   

Gender Studies 

8.  Kolínská Rut  nezávislá odbornice 

9.  Kos Mottlová Markéta  Fórum 50 % 

10.  
Křeček Stanislav 
zastupuje: Kvasnicová Jana  

Veřejný ochránce práv 

11.  Lukešová Eva Česká ženská lobby 

12.  Mana Vladimír MPO 

13.  Marvánová Vargová Branislava nezávislá odbornice 

14.  Mazániková Nika (online) Nesehnutí 

15.  Menšíková Jarmila (online) Český svaz žen 

16.  Oujezdská Marie (online) Národní centrum pro rodinu 

17.  Pavlas Tomáš (online) Otevřená společnost 

18.  Pertold Filip  CERGE-EI 

19.  
Policar Radek  
Zastupuje: Berkovec Jiří (online) 

MZd 

20.  
Rojíček Marek 
zastupuje: Zelený Martin 

ČSÚ 

21.  Rosenbergerová Olga (online) nezávislá odbornice 

22.  
Rubeš Radek 
zastupuje: Kantůrek Jaroslav 

MZV 

23.  
Sokolová Radka 
zastupuje: Homfray Šárka 

Českomoravská konfederace 
odborových svazů 

24.  
Šimáčková Laurenčíková Klára 
výkonná místopředsedkyně 

zmocněnkyně vlády pro lidská práva 

 

Odbor rovnosti žen a mužů 
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25.  Šípová Adéla (online) zástupkyně ministra pro legislativu 

26.  Šmídová Iva  FSS MU 

27.  Valentová Eva (online) SIMI 

28.  
Vavřina Martin 
zastupuje: Konvalinková Božena 

MD 

29.  Zachariášová Lucia (online) nezávislá odbornice 

30.  
Zdražilová Petra 
zastupuje: Kačírková Petra 

MPSV 

31.  Zikmundová Simeona MŽP 

 
Omluvené/í členky a členové: 

 Jméno a příjmení Instituce 

1.  Dvořák Karel MSp 

2.  Fiala Petr předseda vlády 

3.  Kotalíková Jana vedoucí ÚV ČR 

4.  Laburdová Claudie Slovo 21 

5.  Petráková Vladimíra nezávislá odbornice 

6.  Smetáčková Irena Pedagogická fakulta UK 

7.  Vančura Petr MO 

 
Hostky a hosté: 

 Jméno a příjmení Instituce 

1.  Fikejzová Andrea (online) MZd 

2.  Forman Michael (online) MK 

3.  Horáková Blažena (online) MSp 

4.  Jurášková Pavla (online) MMR 

5.  Kracíková Klára (online) MMR 

6.  Křemenová Romana (online) MPO 

7.  Kubíková Hana (online) MMR 

8.  Pavone Karin MZV 

9.  Petr Josef LOM 

10.  Parízková Martina (online) MZd 

11.  Pizinger Martin MZV 

12.  Poláčková Jana (online) MO 

13.  Smolíková Marta Otevřená společnost 

14.  Šmídová Alena (online) MŽP 

15.  Uhlířová Veronika (online) MV 

16.  Uhlířová Zdeňka (online) MF 

17.  Viktorinová Lucie (online) MŠMT 

18.  Zdražilová Petra (online) MK 

19.  Železná Markéta (online) Justiční akademie 
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Sekretariát Rady (Odbor rovnosti žen a mužů, dále také jako „Odbor“ a „sekretariát“): 

Kristýna Bányácská, Markéta Brabcová, Jana Hartmanová, Lucie Hradecká, Veronika Fajmonová, 
Veronika Králová, Ondřej Medal, Michal Pavlíček, Kateřina Šabatová, Radan Šafařík, Henryk Josef 
Tietjen (stážista), Tereza Zvolská 

 
1. Úvod, schválení programu 

 
K. Šimáčková Laurenčíková přivítala přítomné na druhém jednání Rady vlády pro rovnost žen 
a mužů (dále jako „Rada“) v roce 2025. Upozornila, že jednání se koná v hybridní formě. 
Členové a členky jsou přítomni v sále a připojeni online. Zároveň omluvila předsedu vlády v pozici 
předsedy Rady, P. Fialu, z účasti z důvodu jiných neodkladných povinností. Jednání se účastní také 
resortní koordinátorky a koordinátoři rovnosti žen a mužů. Rada má aktuálně 38 členů a členek, 
k usnášení schopnosti je potřeba přítomnosti alespoň 20 členek a členů. V době zahájení jednání 
bylo přítomno 29 členek a členů Rady. Rada byla tudíž usnášeníschopná. 
 
Následně K. Šimáčková Laurenčíková přistoupila k představení programu.  
 

Návrh programu  

jednání Rady vlády pro rovnost žen a mužů 

19. května 2025 od 13:00 

1. Úvod, schválení programu 
místopředsedkyně Rady 

2. Plnění úkolů a usnesení z předchozích jednání rady, 
informace o činnosti sekretariátu 

místopředsedkyně Rady, 

sekretariát, členky 

a členové Rady 

3. Podněty výborů a pracovních skupin 
a) Zpráva za rok 2024 o plnění Akčního plánu prevence 

domácího a genderově podmíněného násilí na léta 
2023–2026 

b) Podnět Výboru pro prevenci domácího násilí a násilí na 
ženách k rozhodovací praxi soudů v případech 
domácího násilí 

c) Podnět Výboru pro prevenci domácího násilí a násilí na 
ženách k podpoře dostupnosti zdravotní péče pro oběti 
násilí 

d) Podnět Pracovní skupiny pro otázky romských žen 
k aktuálnímu vývoji v oblasti odebírání dětí z péče rodičů 
z důvodu nevhodných nebo nevyhovujících bytových 
podmínek 

e) Podnět Pracovní skupiny pro otázky romských žen 
k programu „Začleňování a posílení postavení Romů“ 
financovanému z Norských/EHP fondů 

 

členky a členové Rady 

4. Vzdělávání soudců a soudkyň v rámci Justiční akademie 
v oblasti domácího a sexuálního násilí 

zástupkyně Justiční 

akademie 
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5. Návrh na zřízení Výboru pro zdraví  

místopředsedkyně Rady, 

sekretariát, členky 

a členové Rady 

6. Příprava politiky soudržnosti po roce 2027 
a) Úroveň EU: příprava víceletého finančního rámce 
b) Úroveň ČR: příprava Strategického rámce politiky 

soudržnosti v ČR po roce 2027 

místopředsedkyně Rady, 

sekretariát, členky 

a členové Rady 

7. Příprava Národního akčního plánu České republiky 
k implementaci rezoluce Rady bezpečnosti OSN č. 1325 
(2000), o ženách, míru a bezpečnosti a souvisejících 
rezolucí na léta 2026–2030 

zástupce MZV 

8. Výroční zpráva Rady vlády pro rovnost žen a mužů za rok 
2024 

místopředsedkyně Rady, 

sekretariát 

9. Podnět ČŽL k podpoře autonomie porodních asistentek 
v zákoně o veřejném zdravotním pojištění 

I. Šmídová 

10. Různé 
členky a členové Rady 

 
O programu proběhlo hlasování. 
 
pro: 26, proti: 0, zdržel/a se: 0 (nehlasovali: 3) 
 
Program byl schválen. 
 
2. Plnění úkolů a usnesení z předchozích jednání Rady, informace o činnosti sekretariátu 
 
K. Šimáčková Laurenčíková informovala o několika aktuálních bodech agendy. 

Uvedla, že proběhlo jednání s Ministerstvem práce a sociálních věcí na základě podnětu Výboru pro 
sociální politiku, rodinu a péči, a to ve věci způsobu výpočtu peněžité pomoci v mateřství při narození 
dalšího dítěte. Výsledkem tohoto jednání bylo předložení pozměňovacího návrhu poslankyně Marie 
Jílkové k novele zákona o sociálních službách1. Návrh má za cíl zajistit příznivější výpočet peněžité 
pomoci v mateřství pro matky, které po narození prvního dítěte nastoupily k novému 
zaměstnavateli a pobírají nižší mzdu – například z důvodu práce na částečný úvazek. V případě 
schválení návrhu by se výše této dávky vypočítávala z vyššího příjmu u předchozího zaměstnání. 

Dále se věnovala dotačnímu programu Ministerstva vnitra Prevence kriminality na místní úrovni. 
Informovala, že bylo dohodnuto, že Ministerstvo vnitra navrhne vznik nového dotačního programu 
specificky zaměřeného na podporu nestátních neziskových organizací působících v oblasti prevence 
domácího násilí. 

Připomněla také úkol z minulých jednání uspořádat kulatý stůl k policy paperu Muži a moc ve veřejné 
správě. Na přípravě kulatého stolu sekretariát spolupracuje s Tomášem Pavlasem. Kulatý stůl se 
uskuteční dne 10. června 2025. Účast na akci již potvrdili například ministr pro evropské záležitosti 
Martin Dvořák či generální ředitel Národní knihovny Tomáš Foltýn. 

 

1 Sněmovní tisk č. 796, viz: https://www.psp.cz/sqw/historie.sqw?o=9&t=796 
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Nad rámec podkladových materiálů dále informovala o výsledcích letošního dotačního řízení v rámci 
programu Podpora veřejně prospěšných aktivit na podporu rovnosti žen a mužů. Celkem bylo 
podáno 28 projektových žádostí. Alokace programu pro rok 2025 činila 4,7 mil. Kč a podpořeno bylo 
celkem 8 projektů. 

V průběhu projednávání tohoto bodu stoupl počet přítomných členek a členů na 31. 

3. Podněty výborů a pracovních skupin 
 

a) Zpráva za rok 2024 o plnění Akčního plánu prevence domácího a genderově 
podmíněného násilí na léta 2023–2026 

K. Šimáčková Laurenčíková informovala o předložení Zprávy o plnění opatření v oblasti prevence 
domácího násilí a násilí na ženách. Uvedla, že zpráva byla vypracována Výborem pro prevenci 
domácího násilí a násilí na ženách ve spolupráci se sekretariátem. Obsahuje vyhodnocení plnění 
jednotlivých opatření a každoročně je předkládána Radě a následně vládě pro informaci. K letošní 
zprávě byly uplatněny dvě připomínky ze strany Ministerstva spravedlnosti, které byly do materiálu 
zapracovány. Zpráva je Radě předložena ke schválení. 

B. Marvánová Vargová doplnila shrnutí výsledků za uplynulý rok. Uvedla, že podklady byly rozeslány 
předem a poděkovala jednotlivým resortům za jejich zaslání. Celkem bylo vyhodnocováno 
91 opatření, z toho bylo: 

− splněno 31 (tj. 34,1 %), 

− částečně splněno 24 (26,4 %), 

− nesplněno 36 (39,6 %). 

Zvláště poděkovala Ministerstvu zdravotnictví za uskutečnění schůzky se sekretariátem 
a předsednictvím Výboru pro prevenci domácího násilí a násilí na ženách v uplynulém měsíci. 
Zároveň upozornila, že Ministerstvo zdravotnictví vykázalo velmi nízkou míru plnění – pouze 10 %. 
Největší míra plnění byla zaznamenána v oblasti systémového zabezpečení řešení domácího 
a genderově podmíněného násilí a přístupu ke spravedlnosti (40,9 %), naopak nejnižší v oblasti 
prevence (25 %). Za zvlášť alarmující označila neplnění v oblasti ochrany a podpory obětí (58,1 %) 
a nízkou míru plnění výstupů obecně. 

K. Šimáčková Laurenčíková otevřela rozpravu.  

R. Kolínská vznesla dotaz k definici oblasti prevence a ke spolupráci s Ministerstvem zdravotnictví. 

B. Marvanová Vargová vysvětlila, že oblast prevence zahrnuje také vzdělávání. V případě 
Ministerstva zdravotnictví se jedná částečně o ujasnění vymezení spolupráce, zejména v oblasti 
sběru dat. 

R. Šafařík doplnil, že na Ministerstvu zdravotnictví proběhla schůzka, při níž došlo k vyjasnění 
některých otázek, a řada opatření by měla být v následujících letech plněna i díky financování 
z Norských fondů. 

K. Šimáčková Laurenčíková ukončila rozpravu a zahájila hlasování o návrhu usnesení. 

Rada vlády pro rovnost žen a mužů 

schvaluje Zprávu za rok 2024 o plnění Akčního plánu prevence domácího a genderově 
podmíněného násilí na léta 2023-2026. 

O usnesení proběhlo hlasování. 
 
pro: 25, proti: 0, zdržel/a se: 0 (nehlasovali: 6) 
 
Usnesení bylo přijato (jako usnesení č. 6/2025). 
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b) Podnět Výboru pro prevenci domácího násilí a násilí na ženách k rozhodovací praxi 
soudů v případech domácího násilí 

K. Šimáčková Laurenčíková uvedla další podnět předkládaný Výborem pro prevenci domácího 
násilí a násilí na ženách, který se týká znepokojivé rozhodovací praxe Nejvyššího soudu v některých 
případech domácího a sexualizovaného násilí. Uvedla, že k tématu se Rada ještě vrátí v rámci bodu 
č. 4, kdy zástupkyně Justiční akademie představí aktuální vzdělávací aktivity pro soudce a soudkyně 
v této oblasti. 

B. Marvánová Vargová informovala, že se tématem Výbor zabýval na svém posledním 
jednání v březnu 2025. Uvedla, že jeden ze senátů Nejvyššího soudu opakovaně hodnotí intenzitu 
dílčích incidentů odděleně a následně dospívá k závěru, že nedošlo k naplnění skutkové podstaty 
trestného činu týrání osoby žijící ve společném obydlí. Tento přístup vede ke zlehčování výpovědí 
obětí. Výbor si je vědom nezávislosti soudní moci, nicméně považuje tuto konkrétní rozhodovací 
praxi za problematickou, za odporující předchozí judikatuře Nejvyššího soudu a za potenciálně 
ohrožující, co do formování budoucí soudní praxe v trestní oblasti. Navrhla iniciovat analýzu 
rozhodovací praxe Nejvyššího soudu, která by umožnila práci s konkrétními daty. Zdůraznila, že 
pouze 8 % obětí nejzávažnějšího násilí čin oznámí a jen malý zlomek případů se dostane k soudu 
– i proto je důvěra obětí v rozhodovací proces klíčová. 

K. Šimáčková Laurenčíková otevřela rozpravu.  

R. Šafařík doplnil, že Ministerstvo spravedlnosti s návrhem souhlasí a samo si již interně zpracovalo 
dílčí analýzu. Uvedl, že některé judikáty nepůsobí konzistentně s předchozí rozhodovací praxí 
a Ministerstvo spravedlnosti si je této situace vědomo.  

L. Kohoutová se dotázala, zda by analýza neměla být více cílená. Dobré by podle ní bylo dívat se 
na odůvodnění, aby bylo vidět na základě čeho se rozhoduje a jakým způsobem je 
to v nesouladu s našimi mezinárodními závazky.  

B. Marvánová Vargová potvrdila, že analýza by se měla zaměřovat na rozbor rozhodovací praxe, 
včetně odůvodnění. 

H. Zikmundová navrhla, aby bylo v doporučení uvedeno, že Rada vlády vnímá tuto rozhodovací 
praxi se znepokojením. 

R. Šafařík upozornil, že s ohledem na dělbu moci je třeba zvolit opatrný přístup, nicméně 
problematické body mohou být uvedeny v odůvodnění. 

K. Šimáčková Laurenčíková zdůraznila, že téma je součástí širší diskuse, mimo jiné i v kontextu 
opatrovnických soudů a Úmluvy OSN o právech dítěte. Uvedla, že je důležité poskytnout expertní 
zpětnou vazbu a že výstup by měl být formulován s respektem k principu dělby moci. Navrhla přidání 
kontextu a opatrné formulace včetně stručného odůvodnění. 

B. Marvánová Vargová připomněla, že Výbor již formuloval návrh usnesení, který obsahuje 
doporučení a upozorňuje na konkrétní problematické rozsudky. 

R. Kolínská podpořila návrh doplnění formulace „vyjadřuje znepokojení“. 

K. Šimáčková Laurenčíková ocenila, že cílem není vyjadřovat hodnoticí stanovisko, ale požadovat 
nestrannou analýzu. 

I. Šmídová doplnila, že není důležité jen statistické zpracování, ale i analýza samotného textu 
rozhodnutí. 

B. Marvánová Vargová doplnila, že se problematická rozhodovací praxe týká konkrétního senátu 
Nejvyššího soudu, který tímto způsobem rozhoduje od roku 2021. Uvedla, že tento senát se svými 
rozhodnutími odlišuje od běžné praxe, ačkoli tvrdí opak. Upřesnila, že jde o časově vymezené 
období, což je důležité pro rámec případné analýzy. 

S. Zikmundová upozornila, že rozhodnutí Nejvyššího soudu jsou závazná a mnohdy neobsahují 
dostatečně rozvedené části odůvodnění, což může vést k obtížnějšímu porozumění ze strany 
veřejnosti i odborníků. 
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V. Mana doporučil, aby se v návrhu ponechala jen formulace o potřebě věcné analýzy rozhodnutí 
bez zmiňování hodnocení či vyjadřování postojů. 

O. Andrys upozornil, že z pozice státního úředníka by měl problém s veřejným vyjadřováním 
znepokojení nad rozhodovací praxí Nejvyššího soudu, neboť by to mohlo být vnímáno jako 
zpochybňování jeho nezávislosti. Odkázal na princip úřednické profesionality. 

K. Šimáčková Laurenčíková reagovala, že Rada vlády je složena ze zástupkyň a zástupců různých 
sektorů – nejen státní správy, ale i akademické a neziskové sféry – a nelze tedy vztahovat 
úřednickou neutralitu na všechny členy Rady plošně. 

S. Zikmundová vyjádřila nesouhlas s obavou J. Andryse, uvedla, že v rámci Rady vystupuje jako 
osoba s hlasovacím právem a nevidí důvod, proč by nemohla tlumočit postoj veřejnosti, která nemusí 
být odborně poučená, ale má právo na zastoupení svého pohledu. 

O. Mana podpořil možnost vyjádření znepokojení, uvedl, že z pozice státního úředníka vnímá 
znepokojení odborné veřejnosti jako legitimní a sdílí potřebu reflektovat tento stav i na úrovni Rady.  

K. Šimáčková Laurenčíková uvedla, že považuje za velmi důležité, aby byl případný alternativní 
návrh doplněn o zmínku o znepokojení odborné veřejnosti. Zdůraznila, že právě z pohledu odborné 
veřejnosti nejsou některá rozhodnutí Nejvyššího soudu v souladu s mezinárodními závazky České 
republiky ani s principy maximální ochrany práv obětí. Vyjádřila názor, že je důležité tuto dimenzi 
ve stanovisku Rady zohlednit. 

B. Marvánová Vargová podpořila vložení pojmu odborná veřejnost.  

K. Šimáčková Laurenčíková ukončila rozpravu a zahájila hlasování o návrhu usnesení. 

Během projednávání tohoto bodu se snížil počet přítomných členů a členek Rady z 31 na 30. 

Rada vlády pro rovnost žen a mužů 

vnímá znepokojení odborné veřejnosti z některých rozhodnutí Nejvyššího soudu v případech 
trestného činu týrání osoby žijící ve společném obydlí a proto 

doporučuje Ministerstvu spravedlnosti ve spolupráci s Úřadem vlády ČR: 

a) zpracovat analýzu rozhodnutí Nejvyššího soudu v případech trestného činu týrání 
osoby žijící ve společném obydlí od roku 2021 s ohledem na mezinárodní závazky 
ČR v oblasti řešení domácího a genderově podmíněného násilí;  

b) zvážit v návaznosti na výsledky analýzy případné legislativní 
změny ve vztahu k vymezení skutkové podstaty trestného činu týrání osoby žijící 
ve společném obydlí.  

O usnesení proběhlo hlasování. 
 
pro: 27, proti: 0, zdržel/a se: 0 (nehlasovali: 3) 
 
Usnesení bylo přijato (jako usnesení č. 7/2025). 
 

c) Podnět Výboru pro prevenci domácího násilí a násilí na ženách k podpoře 
dostupnosti zdravotní péče pro oběti násilí 

K. Šimáčková Laurenčíková uvedla, že třetí podnět předkládá Výbor pro prevenci domácího 
násilí a násilí na ženách a týká se zajištění dostupnosti zdravotní péče pro oběti násilí. 

B. Marvanová Vargová doplnila, že na jednání Výboru proběhla diskuse o nedostatečné dostupnosti 
zdravotní péče pro oběti domácího a sexualizovaného násilí. Zdůraznila potřebu propojení 
zdravotních a sociálních služeb, které v současné době nepokrývají dostatečně potřeby obětí. 
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Uvedla rovněž nutnost zajištění dostupnosti zdravotnické pohotovosti pro účely sběru důkazního 
materiálu. Výbor proto doporučuje, aby do podporovaných aktivit výzvy dotačního programu 
„Podpora zdraví a zdravotní péče“ pro rok 2026 a roky následující byla zařazena podpora 
služeb a intervenčních aktivit zaměřených na pomoc obětem domácího a sexualizovaného 
násilí, a to s důrazem na specifika této cílové skupiny. 

K. Šimáčková Laurenčíková zahájila hlasování o návrhu usnesení. 

Rada vlády pro rovnost žen a mužů 

doporučuje Ministerstvu zdravotnictví za účelem zajištění dostupnosti zdravotní péče pro 
oběti domácího a sexualizovaného násilí zahrnout do podporovaných aktivit výzvy dotačního 
programu Podpora zdraví a zdravotní péče pro rok 2026 a roky následující podporu 
služeb a intervenčních aktivit zaměřených na pomoc obětem domácího a sexualizovaného 
násilí včetně jejích specifik. 

O usnesení proběhlo hlasování. 
 
pro: 30, proti: 0, zdržel/a se: 0 (nehlasovali: 0) 
 
Usnesení bylo přijato (jako usnesení č. 8/2025). 
 

d) Podnět Pracovní skupiny pro otázky romských žen k aktuálnímu vývoji v oblasti 
odebírání dětí z péče rodičů z důvodu nevhodných nebo nevyhovujících bytových 
podmínek 

K. Šimáčková Laurenčíková informovala, že čtvrtý podnět předkládá Pracovní skupina pro otázky 
romských žen a týká se aktuálního vývoje v oblasti odebírání dětí z péče rodičů z důvodu 
nevhodných nebo nevyhovujících bytových podmínek. Podnět reaguje na zjištění Zprávy o vyloučení 
z bydlení 2024, kterou zpracovala Platforma pro sociální bydlení. Zpráva upozorňuje na případy, kdy 
byly děti odebrány, nebo jim odebrání hrozilo, výhradně z důvodu nevyhovujících bytových 
podmínek, což je v rozporu s platnou právní úpravou a porušuje základní principy ochrany práv dětí. 
Dále upozornila, že dle zkušeností nestátních neziskových organizací se tato praxe výrazně dotýká 
rodin romského etnika, čímž vykazuje znaky diskriminace a neopodstatněného zásahu do výkonu 
rodičovských práv. 
 
M. Smolíková doplnila, že podle údajů obsažených ve zprávě o bydlení za období 2009–2021 došlo 
k nárůstu počtu dětí v systému péče o přibližně 6 000. Uvedla, že romské rodiny mají ztížený přístup 
k bydlení, což významně dopadá na situaci jejich dětí. Děti jsou dle jejích slov často odebírány 
primárně z důvodu bytové nouze, a je proto nezbytné se této problematice věnovat systémově 
a meziresortně. 
 
K. Šimáčková Laurenčíková otevřela rozpravu.  

P. Kačírková poděkovala za předložený podnět a vyjádřila s ním souhlas. Uvedla, že došlo k zdržení 
při přípravě metodiky pro práci orgánů sociálně-právní ochrany dětí (OSPOD) v oblasti domácího 
násilí, a informovala, že do následného setkání se zástupci všech úrovní krajské správy bude 
zapojen apel na potřebu zajištění prevence odebrání dětí z důvodu bytové nouze. Zmínila rovněž, 
že Ministerstvo práce a sociálních věcí zahajuje projekt zaměřený na podporované bydlení, který 
může být v této souvislosti přínosný. 
 
K. Šimáčková Laurenčíková zdůraznila, že podnět se týká neodebírání dětí a podpory rodiny jako 
celku. Poděkovala Ministerstvu práce a sociálních věcí za vstřícný přístup k řešení podnětu. 
 
K. Šimáčková Laurenčíková ukončila rozpravu a zahájila hlasování o návrhu usnesení. 
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Rada vlády pro rovnost žen a mužů doporučuje 

a) Ministerstvu práce a sociálních věcí poskytovat pracovníkům a pracovnicím orgánů 
sociálně-právní ochrany dětí metodickou podporu a školení zaměřená na prevenci 
neodůvodněných zásahů do rodinného života; 

a) Ministerstvu pro místní rozvoj a Ministerstvu práce a sociálních věcí podporovat 
rozšiřování nabídky dostupného a vyhovujícího bydlení pro rodiny v nouzi, tak aby se 
předešlo situacím, které mohou vést k odebrání dětí z rodin. 

O usnesení proběhlo hlasování. 
 
pro: 25, proti: 0, zdržel/a se: 1 (nehlasovali: 4) 
 
Usnesení bylo přijato (jako usnesení č. 9/2025). 
 

e) Podnět Pracovní skupiny pro otázky romských žen k programu „Začleňování 
a posílení postavení Romů“ financovanému z Norských/EHP fondů 

K. Šimáčková Laurenčíková uvedla poslední podnět jednání, který opět předkládá Pracovní skupina 
pro otázky romských žen. Podnět se týká přípravy dalšího programového období Norských fondů, 
konkrétně programu „Začleňování a posílení postavení Romů“. Upozornila, že oblast domácího 
a sexualizovaného násilí nebude podle rozhodnutí Ministerstva financí samostatnou programovou 
oblastí. Z tohoto důvodu Výbor spolu se sekretariátem usiluje o zahrnutí tohoto tématu do jiných 
relevantních programových oblastí. Uvedla, že v rámci meziresortního připomínkového řízení 
Ministerstvo financí nesouhlasilo se zahrnutím tématu duševního zdraví. 

M. Smolíková doplnila, že domácí a sexualizované násilí je v romské komunitě silně tabuizované, 
přičemž upozornila na specifickou situaci romských žen. Uvedla, že v programech zaměřených na 
podporu Romů je důležité toto téma explicitně zahrnout, a to zejména s ohledem na vícečetnou 
diskriminaci a znevýhodnění, kterému romské ženy čelí. Zmínila, že současné dotační výzvy (např. 
ze strany Ministerstva práce a sociálních věcí) sice oblast domácího násilí zahrnují, ale projekty 
zaměřené specificky na romské ženy bývají málo viditelné a obtížně realizovatelné, neboť kvůli 
přetrvávajícímu společenskému tabu se mnohé organizace nemohou otevřeně profilovat jako 
poskytovatelé služeb právě pro tuto skupinu. Dále uvedla, že z tohoto důvodu byl připraven podnět, 
který doporučuje zahrnout výzvy zaměřené na prevenci domácího a genderově podmíněného násilí 
do budoucích výzev Norských fondů, a v případě předem definovaných projektů pak výslovně 
akcentovat potřeby romských žen. Na závěr předala návrh usnesení, který je součástí podnětu 
k dispozici členům Rady. 

K. Šimáčková Laurenčíková zahájila diskusi a posléze zahájila hlasování o návrhu usnesení. 

Rada vlády pro rovnost žen a mužů doporučuje 

Úřadu vlády ČR (Odboru lidských práv a ochrany menšin) a zmocněnkyni vlády pro romské 
záležitosti do programu „Začleňování a posílení postavení Romů“ z Norských/EHP fondů: 

a) zahrnout výzvu na prevenci domácího a genderově podmíněného násilí; 

b) do ostatních výzev a předem definovaných projektů zahrnout zvláštní důraz na potřeby 
romských žen vzhledem k riziku vícečetné diskriminace a dalších forem znevýhodnění. 

O usnesení proběhlo hlasování. 
 
pro: 27, proti: 0, zdržel/a se: 1 (nehlasovali: 2) 
 
Usnesení bylo přijato (jako usnesení č. 10/2025). 
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4.  Vzdělávání soudců a soudkyň v rámci Justiční akademie v oblasti 
domácího a sexuálního násilí 

K. Šimáčková Laurenčíková uvedla, že ve čtvrtém bodě jednání budou představeny aktuální 
vzdělávací aktivity Justiční akademie zaměřené na soudce a soudkyně v oblasti 
domácího a sexualizovaného násilí. Zařazení tohoto bodu do programu proběhlo na základě 
dohody s Výborem pro prevenci domácího násilí a násilí na ženách. Impulsem byla mimo jiné 
debata o problematické rozhodovací praxi některých soudů a potřeba reagovat na nové povinnosti, 
které budou vyplývat z připravovaného zákonného rámce označovaného jako tzv. lex Anička. 

M. Železná představila vzdělávací aktivity akademie v oblasti domácího a sexualizovaného násilí. 
Bylo konstatováno, že zájem o toto téma mezi odbornou veřejností postupně roste, což je pozitivním 
signálem, a Justiční akademie na tuto potřebu reaguje systematickým rozšiřováním nabídky. 
Vzdělávací akce jsou organizovány v různých formách, včetně klasických prezenčních seminářů, 
interaktivních workshopů i e-learningových kurzů, přičemž důraz je kladen na dostupnost a flexibilitu 
— většina přednášek je zaznamenávána a je možné je zhlédnout online. Cílovou skupinou jsou 
zejména soudci a státní zástupci, nicméně dle kapacit jsou do vzdělávání zapojováni i justiční 
kandidáti, asistenti či právní čekatelé. Lektorský tým tvoří odborníci napříč profesemi — zástupci 
justice, policie, psychologové, advokáti i pracovníci neziskových organizací. Semináře zahrnují 
témata jako genderově podmíněné násilí, sekundární viktimizace, kybernásilí, či práva obětí 
v trestním řízení. Dále jsou pořádány regionální výjezdní semináře, tematické debaty či 
specializované vzdělávací akce pro soudní znalce. Justiční akademie se rovněž zapojuje do 
mezinárodní spolupráce v rámci evropských vzdělávacích programů. Cílem těchto aktivit je 
systematické zvyšování odbornosti účastníků, prohlubování jejich schopností práce s oběťmi 
a posilování standardů ochrany zranitelných osob v rámci justice. 

Klára Šimáčková Laurenčíková poděkovala za prezentaci a dále vyjádřila zájem o to, zda má Justiční 
akademie definovány specifické strategické cíle, které by mohly podpořit a doprovodit implementaci 
nové legislativy do praxe, a to jak v souvislosti s připravovaným zákonem o domácím násilí, tak 
i s dalšími změnami legislativního rámce v této oblasti. Zmínila, že by pracovní skupinu zajímaly 
i jakékoliv doplňující informace týkající se dalšího rozvoje vzdělávacích aktivit v návaznosti na 
legislativní změny. 

M. Železná informovala, že plán vzdělávacích akcí Justiční akademie se sestavuje vždy na 
následující kalendářní rok, přičemž příprava těchto aktivit probíhá s ohledem na aktuální potřeby 
justice. Dále uvedla, že v případě zavedení povinného vzdělávání soudců v oblasti domácího 
a sexualizovaného násilí je Justiční akademie připravena tuto výzvu zvládnout a přizpůsobit se 
i víceletému plánu vzdělávání. Vyjádřila přesvědčení, že Justiční akademie je schopna se s touto 
změnou úspěšně vyrovnat a těší se na její realizaci. 

5. Návrh na zřízení Výboru pro zdraví 

K. Šimáčková Laurenčíková informovala, že došlo k přeřazení pořadí bodů a pátý bod se bude 
věnovat návrhu na zřízení Výboru pro zdraví. Návrh je společnou iniciativou sekretariátu Rady 
a Ministerstva zdravotnictví a reaguje na rostoucí důraz, který Ministerstvo zdravotnictví i Úřad vlády 
kladou na téma genderové rovnosti ve vztahu ke zdraví, mimo jiné v rámci naplňování opatření 
kapitoly „Zdraví“ v aktualizované Strategii rovnosti žen a mužů na letá 2021-2030 (dále jako 
„Strategie“). Zdůraznila, že tato problematika se stává politickou prioritou, což dokládají např. 
nedávný kulatý stůl v Poslanecké sněmovně k menstruační chudobě nebo konference Ministerstva 
zdravotnictví s názvem „Co nevíme o zdraví žen“. Dále připomněla, že doporučení na zřízení 
poradního orgánu zaměřeného na genderový rozměr zdraví bylo již v minulosti formulováno 
Výborem pro institucionální zabezpečení rovnosti žen a mužů. 

R. Šafařík doplnil, že Rada návrh na zřízení výboru projednávala již v říjnu 2018, avšak tehdy bylo 
jeho zřízení odloženo. Uvedl, že kapitola Zdraví je sice samostatnou součástí Strategie, nicméně 
v současnosti nemá stálou odbornou platformu, která by zajišťovala koordinaci uplatňování hlediska 
rovnosti žen a mužů v oblasti zdravotní politiky. Návrh na zřízení výboru byl v uplynulých týdnech 
intenzivně konzultován s Ministerstvem zdravotnictví, které přislíbilo v novém výboru hrát klíčovou 
roli. Připomněl také, že podle statutu Rady rozhoduje o zřízení výborů předseda Rady na návrh 
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Rady. Aktuálně má Rada 4 výbory a 4 pracovní skupiny a zřízením Výboru pro zdraví by se statutem 
maximální stanovený počet devíti poradních orgánů nepřekročil. 

M. Parízková podpořila návrh na zřízení Výboru pro zdraví a uvedla, že jej vnímá jako přirozený 
výsledek dosavadní spolupráce a společného úsilí o prosazování rovnosti v oblasti zdraví. Uvedla, 
že z pohledu zdravotnictví je návrh v souladu se Strategickým rámcem rozvoje péče o zdraví do 
roku 2030, v němž je gender identifikován jako klíčový sociální determinant zdraví. Vyzdvihla rovněž 
meziresortní přesah tématu, které se dotýká například oblastí vzdělávání, sociálních služeb nebo 
zaměstnanosti, a zdůraznila, že díky výboru bude možné lépe koordinovat politiky napříč těmito 
oblastmi a zapojit do nich odbornou i občanskou veřejnost. Zdůraznila, že Ministerstvo zdravotnictví 
považuje zřízení výboru při Radě vlády pro rovnost žen a mužů za vhodné řešení, a to jak 
z hodnotového hlediska, tak z hlediska praktické návaznosti na související agendy. Informovala, že 
Ministerstvo zdravotnictví je připraveno se do činnosti výboru aktivně zapojit. 

K. Šimáčková Laurenčíková otevřela k tomuto bodu rozpravu a vyjádřila jednoznačnou podporu 
návrhu na zřízení Výboru pro zdraví. Zdůraznila, že je velmi důležité, aby v oblasti zdraví existovala 
systematicky pracující platforma a aby genderové aspekty zdraví měly svou stálou platformu. 
Uvedla, že v rámci výboru budou moci zástupci státní správy, akademické sféry i neziskového 
sektoru vést mezioborovou diskusi k tématu zdraví v hlubším detailu a navrhovat související 
opatření. 

K. Šimáčková Laurenčíková ukončila rozpravu a zahájila hlasování o návrhu usnesení. 

Rada vlády pro rovnost žen a mužů  

navrhuje předsedovi Rady zřídit Výbor pro zdraví Rady vlády pro rovnost žen a mužů. 

O usnesení proběhlo hlasování. 
 
pro: 25, proti: 0 zdržel/a se: 2 (nehlasovali: 3) 
 
Usnesení bylo přijato (jako usnesení č. 11/2025). 
 
6. Výroční zpráva Rady vlády pro rovnost žen a mužů za rok 2024 

K. Šimáčková Laurenčíková uvedla, že předřazeným dalším bodem jednání je projednání Výroční 
zprávy Rady vlády pro rovnost žen a mužů za rok 2024. Informovala, že zpráva byla členům Rady 
zaslána společně s podklady k jednání a že shrnuje činnost Rady a jejího sekretariátu za uplynulý 
rok. Zdůraznila, že zpráva je zpracována na základě závazné osnovy pro pracovní a poradní orgány 
vlády. Připomněla, že informace obsažené ve výroční zprávě byly členům Rady průběžně předávány 
v průběhu roku. 

K. Šimáčková Laurenčíková otevřela rozpravu a poté zahájila hlasování o návrhu usnesení. 

Rada vlády pro rovnost žen a mužů schvaluje Výroční zprávu Rady za rok 2024. 

O usnesení proběhlo hlasování. 
 
pro: 26, proti: 0 zdržel/a se: 0 (nehlasovali: 4) 
 
Usnesení bylo přijato (jako usnesení č. 12/2025). 
 

7. Podnět České ženské lobby k podpoře autonomie porodních asistentek 
v zákoně o veřejném zdravotním pojištění 

K. Šimáčková Laurenčíková uvedla další předsunutý bod, kterým je podnět České ženské lobby 
k podpoře autonomie porodních asistentek v zákoně o veřejném zdravotním pojištění. Připomněla, 
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že při projednávání novely zákona o veřejném zdravotním pojištění2 byl předložen pozměňovací 
návrh, jehož cílem bylo zrušit podmínku předchozí lékařské indikace pro hrazení péče porodních 
asistentek z veřejného zdravotního pojištění. Tento návrh však nebyl při projednávání 
novely v Poslanecké sněmovně PČR schválen. Zdůraznila, že k odmítnutí návrhu došlo i navzdory 
skutečnosti, že se vláda ve svém programovém prohlášení výslovně zavázala podporovat volbu žen 
v oblasti poskytovatelů péče v těhotenství, při porodu i po něm. Vládní závazek zahrnuje 
zpřístupnění péče porodních asistentek s důrazem na její kontinuálnost, tedy péči poskytovanou 
jednou osobou napříč těmito fázemi. 

I. Šmídová poděkovala za slovo a upřesnila, že nevystupuje přímo za Českou ženskou lobby, ale 
velmi si váží toho, že ji Česká ženská lobby s tímto podnětem oslovila, vzhledem k její dlouhodobé 
angažovanosti v předsednictvu Pracovní skupiny pro porodnictví. Připomněla, že Rada se této 
problematice věnovala již před deseti lety, kdy podnět na legislativní úpravu projednávala a žádala 
o změnu zákona, která však tehdy nebyla v Poslanecké sněmovně přijata. 

Ocenila aktualizaci podnětu právě v době, kdy je možnost dalšího legislativního projednání v Senátu. 
Zdůraznila, že aktuálně existují legislativní bariéry, které znemožňují porodním asistentkám 
autonomní výkon profese, a že je nyní šance dosáhnout úpravy § 18 zákona o veřejném zdravotním 
pojištění prostřednictvím senátního pozměňovacího návrhu k novele tohoto zákona, která je 
aktuálně projednávána Senátem. 

Navrhla drobnou úpravu textu návrhu usnesení, konkrétně v písmeně c) bodu i), aby se 
zmocněnkyně vlády pro lidská práva neobrátila pouze obecně na Senát, ale konkrétně na garanční 
senátní Výbor pro zdravotnictví, jehož členem je i senátor Ondřej Šimetka, který má tuto 
agendu v gesci a je zároveň členem Pracovní skupiny pro porodnictví. 

Záměrem této úpravy je, aby bylo stanovisko Rady tlumočeno adresněji a s větší pravděpodobností 
pozitivního dopadu. Výzva ke zvážení a přijetí pozměňovacího návrhu by tak směřovala 
k relevantnímu odbornému útvaru i konkrétnímu zástupci, který se tématem dlouhodobě zabývá. 

K. Šimáčková Laurenčíková otevřela k tomuto bodu rozpravu. V reakci na vystoupení I. Šmídové 
uvedla, že podstata návrhu byla výborně vysvětlena a poděkovala za prezentaci. Vyzvala 
I. Šmídovou, zda chce ještě něco doplnit, načež ta uvedla, že za ni je vše řečeno, ale v případě 
potřeby se ráda zapojí do diskuse. K. Šimáčková Laurenčíková poté vyjádřila osobní i institucionální 
podporu návrhu na úpravu legislativy posilující autonomii porodních asistentek. Upozornila, že 
Ministerstvo zdravotnictví a Odbor dlouhodobě jednají o připravované Koncepci péče o matku a dítě, 
kde je posílení role porodních asistentek jedním z klíčových cílů. Vyjádřila odhodlání prosadit 
koncepci tak, aby byla schválena ještě během současného funkčního období vlády. 

Zároveň nabídla, že v případě přijetí usnesení Radou je připravena tlumočit stanovisko 
směrem k Senátu. Upozornila však na složitou situaci: pokud by se novela zákona o veřejném 
zdravotním pojištění kvůli úpravě vrátila do Poslanecké sněmovny, hrozí, že nebude v tomto 
volebním období vůbec schválena. To by mohlo zablokovat další důležité změny obsažené v zákoně. 
Tuto situaci označila za nešťastnou a politováníhodnou s tím, že je škoda, že kvalitní návrh nenašel 
dostatečnou podporu v Poslanecké sněmovně. 

A. Fikejzová ve svém vystoupení poděkovala za možnost se vyjádřit a objasnila postoj Ministerstva 
zdravotnictví k projednávanému podnětu České ženské lobby na podporu autonomie porodních 
asistentek. Uvedla, že stejně jako v případě předchozího pozměňovacího návrhu zůstává postoj 
ministerstva neutrální. 

Ministerstvo zdravotnictví podle jejích slov považuje za důležité, aby byla tato otázka nejprve 
důkladně prodiskutována na odborné úrovni, zejména v rámci přípravy Strategie rozvoje respektující 

 

2 Sněmovní tisk č. 849, viz: https://www.psp.cz/sqw/historie.sqw?o=9&t=849 
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péče o matku a dítě. Do dokončení této strategie včetně připomínkového řízení nepovažuje 
ministerstvo za vhodné podnikat zásadní legislativní kroky v této oblasti. 

Současně ale uvedla, že s ohledem na programové prohlášení vlády ministerstvo není a priori proti 
dílčím změnám, které iniciují jiné subjekty, například Senát. Nicméně vyjádřila také obavy 
legislativního odboru ministerstva, že v případě vrácení zákona Poslanecké sněmovně nemusí být 
novela vůbec projednána v tomto volebním období, což by ohrozilo i další pozitivní změny v zákoně. 
Závěrem shrnula, že situace je komplikovaná a že postoj Ministerstva zdravotnictví zůstává v této 
fázi neutrální. 

K. Šimáčková Laurenčíková ukončila rozpravu a poté zahájila hlasování o návrhu usnesení. 

Rada vlády pro rovnost žen a mužů 

a) vyjadřuje politování nad skutečností, že pozměňovací návrh k novele zákona 
o veřejném zdravotním pojištění (sněmovní tisk č. 849), jehož cílem byla úprava § 18 odst. 1 
tak, aby péče poskytovaná porodní asistentkou v rámci její odborné způsobilosti byla 
hrazena bez nutnosti předchozí lékařské indikace, nebyl přijat Poslaneckou sněmovnou 
Parlamentu ČR; 

b) považuje uvedenou úpravu § 18 odst. 1 za zásadní pro posílení autonomie porodních 
asistentek a pro zlepšení dostupnosti a kontinuity péče o ženy a novorozence v České 
republice; 

c) doporučuje zmocněnkyni vlády pro lidská práva, aby:  

i) informovala senátorky a senátory Parlamentu ČR o stanovisku Rady vlády pro rovnost žen 
a mužů k potřebě uvedené úpravy;  

ii) tlumočila senátorkám a senátorům garančního Výboru pro zdravotnictví podporu Rady 
vlády pro rovnost žen a mužů k tomu, aby Senát Parlamentu ČR při projednávání sněmovního 
senátního tisku č. 849 103 zvážil a plénu Senátu Parlamentu ČR doporučil přijetí 
pozměňovacího návrhu, který by obsahoval výše popsanou úpravu § 18 odst. 1 zákona 
o veřejném zdravotním pojištění. 

O usnesení proběhlo hlasování. 
 
pro: 19, proti: 0, zdržel/a se: 9 (nehlasovali: 2) 
 
Usnesení bylo přijato (jako usnesení č. 13/2025). 
 

8. Příprava politiky soudržnosti po roce 2027 
 

a) Úroveň EU: příprava víceletého finančního rámce 
b) Úroveň ČR: příprava Strategického rámce politiky soudržnosti v ČR po roce 2027 

K. Šimáčková Laurenčíková v úvodu uvedla, že příprava politiky soudržnosti po roce 2027 je velmi 
aktuálním tématem, kterému se Rada již věnovala na předchozích jednáních. Tento bod jednání byl 
rozdělen na dvě části – nejprve se pozornost soustředila na úroveň Evropské unie, konkrétně na 
přípravu víceletého finančního rámce. Následně se jednání věnovalo národnímu kontextu a přípravě 
Strategického rámce politiky soudržnosti v České republice. 

V. Fajmonová představila část věnovanou úrovni EU, kde prezentovala veřejné konzultace 
vyhlášené Evropskou komisí k budoucímu rozpočtu EU. Konzultace probíhaly v období od poloviny 
února do 7. května 2025 a týkaly se sedmi tematických okruhů, a to konkrétně 
konkurenceschopnosti, přeshraničního vzdělávání, médií, kultury, občanské společnosti, civilní 
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ochrany či jednotného trhu. Odbor rovnosti žen a mužů se do konzultací zapojil prostřednictvím 
jednotlivých resortů. Aktivní vstupy byly zaslány například Ministerstvu financí (k dotazníku 
týkajícímu se výkonnosti rozpočtu), Ministerstvu průmyslu a obchodu 
(konkurenceschopnost) a Ministerstvu školství, mládeže a tělovýchovy (vzdělávání, 
kultura a občanská společnost). V rámci konzultací Odbor zdůraznil význam financování témat úzce 
souvisejících s genderovou rovností, efektivního nastavení horizontálních principů, jejich 
monitorování a evaluace, tedy důležitost gender mainstreamingu. Většina připomínek byla 
zohledněna. Evropská komise by měla předložit formální návrh příštího víceletého finančního rámce 
v červnu nebo červenci 2025, aby mohla být dohoda uzavřena před začátkem nového programového 
období v lednu 2028. 

K. Šimáčková Laurenčíková připomněla v části věnované přípravě na úrovni ČR, že Ministerstvo pro 
místní rozvoj (dále jako „MMR“) zpracovalo v dubnu 2025 první návrh Priorit politiky soudržnosti po 
roce 2027. K tomuto materiálu uplatnila připomínky, které se týkaly zejména důrazu na řešení 
nerovností v České republice, zohlednění potřeb zranitelných skupin, podpory lidských práv 
a rovnosti žen a mužů. Následně MMR zpracovalo návrh Strategického rámce politiky soudržnosti 
2028+, který však podle jejího vyjádření nadále nedostatečně reflektuje genderové a další 
nerovnosti, především v oblasti trhu práce, vědy a výzkumu, a služeb péče. Chybí v něm rovněž 
zmínka o dostupnosti služeb péče o děti, o rodinné příslušníky či kapacitách sociálních služeb. 

P. Jurášková následně představila samotný Strategický rámec a uvedla, že rámec vznikl na základě 
široké participace odborníků, akademické obce, regionálních aktérů, hospodářských a sociálních 
partnerů a nevládních organizací. Uvedla, že je potřeba připravit se na výrazný pokles alokace 
evropských fondů po roce 2027, a proto bylo nutné výrazněji prioritizovat oblasti podpory. Strategický 
rámec je rozdělen do čtyř tematických oblastí: 1) adaptace na změnu klimatu, 2) vzdělávání, výzkum, 
inovace a eGovernment, 3) demografické změny (včetně sociální a zdravotní oblasti) a 4) obrana 
a odolnost – poslední oblast byla přidána nově v reakci na aktuální vývoj v Evropě. 

R. Šafařík následně připomněl připomínky, které byly ze strany Odboru uplatněny. Mezi nimi byla 
například potřeba zaměřit se na překážky, kterým čelí ženy ve vědě, na podporu podnikání žen, 
řešení strukturálních nerovností na trhu práce, zajištění financování dětských skupin a zvyšování 
kapacit pro oběti domácího a sexualizovaného násilí. Uvedl, že oblast rovnosti žen a mužů je v rámci 
Strategického rámce deklarována jako průřezový princip. 

K. Šimáčková Laurenčíková se dále dotázala, jak budou reflektována další lidskoprávní témata a zda 
běží komunikace s ostatními resorty.  

P. Jurášková odpověděla, že lidská práva jsou považována za průřezové téma a že dodržování 
lidských práv je základním principem, který protkává celý dokument. Podpora mladých vědkyň či 
řešení domácího násilí není zatím explicitně uvedeno, jelikož tyto specifické cílové skupiny budou 
podrobněji řešeny až v navazujících tematických dokumentech. V závěru bylo ze strany MMR 
zopakováno, že připomínkové řízení k návrhu Strategického rámce politiky soudržnosti 2028+ je 
otevřené do 23. května 2025 a že možnost osobního vypořádání připomínek bude umožněna 
ve dnech 26. a 28. května 2025. Materiál bude vládě ČR předložen do konce června 2025. 

9. Příprava Národního akčního plánu České republiky k implementaci rezoluce Rady 
bezpečnosti OSN č. 1325 (2000), o ženách, míru a bezpečnosti a souvisejících rezolucí na 
léta 2026–2030 

K. Šimáčková Laurenčíková uvedla, že v tohoto bodu jednání Ministerstvo zahraničních věcí 
představí dva klíčové dokumenty – Zprávu o plnění Národního akčního plánu České 
republiky k implementaci rezoluce Rady bezpečnosti OSN č. 1325 (2000) o ženách, míru 
a bezpečnosti a souvisejících rezolucí na období 2021–2025 za rok 2024, a dále návrh nového 
Akčního plánu na období 2026–2030. Vyjádřila poděkování Ministerstvu zahraničních věcí, stejně 
jako zapojeným neziskovým organizacím a akademickým pracovištím, za velmi dobrou spolupráci 
při zpracování jak hodnoticí zprávy, tak návrhu nového akčního plánu. Zdůraznila, že akční plán 
může zejména v současné mezinárodní a bezpečnostní situaci významně přispět k tomu, aby se 
ve všech dimenzích zahraniční, bezpečnostní i rozvojové politiky reflektoval specifický přínos a role 
žen. Oba dokumenty byly členům Rady zaslány v předstihu, konkrétně v pátek před jednáním. Po 
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představení budou prostřednictvím sekretariátu rozeslány ke schválení per rollam. Nový akční plán 
bude následně postoupen do meziresortního připomínkového řízení. 

M. Pizinger vyjádřil poděkování všem zástupcům resortů, neziskového i akademického sektoru, kteří 
se podíleli na přípravě dvou předkládaných dokumentů – implementační zprávy za rok 2024 
a návrhu nového Národního akčního plánu na období 2026–2030. Zdůraznil, že šlo o kolektivní 
práci, která probíhala přibližně jeden rok, a že bez zapojení široké škály aktérů by příprava 
dokumentů nebyla možná. 

V první části vystoupení stručně představil implementační zprávu k plnění stávajícího Národního 
akčního plánu na období 2021–2025. Jedná se již o čtvrtou výroční zprávu, která byla zpracována 
ve spolupráci s Ministerstvem obrany, Ministerstvem vnitra, Ministerstvem spravedlnosti, Úřadem 
vlády a zástupci nevládních organizací v rámci meziresortní pracovní skupiny. Tato skupina se 
pravidelně schází minimálně dvakrát ročně. V roce 2024 se podařilo významně postoupit 
v naplňování jednotlivých opatření, přičemž pro poslední rok platnosti plánu zůstávají nevyřešeny již 
pouze dva úkoly. Ministerstvo zahraničí považuje naplňování tohoto akčního plánu za klíčové pro 
zachování důvěryhodnosti České republiky jako mezinárodního partnera v oblasti agendy žen, míru 
a bezpečnosti. 

Ve druhé části vystoupení představil návrh třetího Národního akčního plánu na období 2026–2030. 
Uvedl, že na jeho přípravě se začalo pracovat v létě 2024 a že se na ní podílela nejen meziresortní 
pracovní skupina, ale také širší platforma včetně zástupců dalších resortů, které se dříve na této 
agendě nepodílely (např. Ministerstvo životního prostředí, Ministerstvo zdravotnictví, Ministerstvo 
práce a sociálních věcí, NÚKIB). Součástí přípravy byla i vyhodnocení relevance opatření 
z předchozího plánu. 

Návrh třetího akčního plánu zachovává čtyřpilířovou strukturu danou rezolucí Rady bezpečnosti 
OSN č. 1325 – tedy pilíře participace, genderový mainstreaming, prevence a ochrana, a asistence 
a obnova. Pokračuje také v zapojení nevládního sektoru a v každoročním monitoringu 
prostřednictvím implementačních zpráv. 

Nedostatkem zůstává nevyjasněné financování celé agendy, neboť žádný z resortů nemá k dispozici 
dedikované prostředky, a proto jsou veškeré aktivity realizovány v rámci stávajících rozpočtů. 

Zásadní novinkou v návrhu nového plánu je posílení domácí dimenze agendy – vedle tradičně 
silného zahraničněpolitického rozměru se dokument více zaměřuje na vnitřní bezpečnostní kontext. 
Obsahuje opatření týkající se například kyberbezpečnosti, boje proti dezinformacím, extremismu, 
klimatické bezpečnosti, kontroly zbrojení či ochrany práv žen a LGBTQIA+ osob. Dále nově 
reflektuje konfliktní a postkonfliktní kontexty, uprchlictví a migraci. 

Za důležité označil také systematické začleňování (mainstreaming) agendy žen, míru a bezpečnosti 
do dalších strategií a politik státu a zlepšení komunikace o této agendě. Klíčovou podmínkou pro 
efektivní implementaci je podle něj rovněž harmonizovaný sběr dat. 

Na závěr vyjádřil přesvědčení, že nový akční plán navazuje na předchozí a zároveň jej rozvíjí 
v souladu s aktuálními bezpečnostními a společenskými výzvami. Upozornil, že podobně jako 
u druhého akčního plánu bude i tento dokument „živý“ a v případě potřeby může být upraven.  

Dokumenty budou následně předloženy ke schválení per rollam a nový akční plán bude postoupen 
do meziresortního připomínkového řízení. Implementační zpráva bude vládě předložena pro 
informaci. 

K. Šimáčková Laurenčíková otevřela diskusi a zdůraznila, že hlasování proběhne per rollam. 

10. Různé 

K. Šimáčková Laurenčíková následně poděkovala všem zúčastněným za účast a ukončila jednání. 
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Souhrn úkolů vzešlých z jednání Rady: 
 

• Zaslat připomínky k návrhu Strategického rámce politiky soudržnosti 2028+ s důrazem na 
zohlednění rovnosti žen a mužů, potřeb zranitelných skupin a dostupnosti péče. 
Zodpovídá: sekretariát Rady 
Termín: 23. května 2025 
 

• Zajistit projednání návrhu Národního akčního plánu ČR k implementaci agendy Ženy, mír 
a bezpečnost na období 2026–2030 per rollam a následně jej postoupit do meziresortního 
připomínkového řízení. 
Zodpovídá: Ministerstvo zahraničních věcí ve spolupráci se sekretariátem Rady 
Termín: červen 2025 

 

• Tlumočit Senátu stanovisko Rady k podpoře autonomie porodních asistentek v zákoně 
o veřejném zdravotním pojištění včetně adresování garančnímu Výboru pro zdravotnictví. 
Zodpovídá: zmocněnkyně vlády pro lidská práva 
Termín: dle legislativního harmonogramu Senátu 

 

• Spolupracovat s Ministerstvem spravedlnosti na přípravě analýzy rozhodnutí Nejvyššího 
soudu v případech týrání osoby žijící ve společném obydlí od roku 2021. 
Zodpovídá: Ministerstvo spravedlnosti ve spolupráci s Úřadem vlády ČR 
Termín: průběžně, zpráva na některém z příštích jednání Rady 

 

• Předložit předsedovi Rady návrh na zřízení Výboru pro zdraví při Radě vlády pro rovnost žen 
a mužů  

• Zodpovídá: sekretariát Rady 
Termín: dle organizačních možností, ideálně do příštího jednání Rady 
 

 

 
V Praze dne 30. 5. 2025 
 
 
Zapsala: Veronika Králová, Oddělení sekretariátu Rady vlády pro rovnost žen a mužů 
 
 
Schválila:  
 
 
……………………………………… 
Mgr. Klára Šimáčková Laurenčíková, místopředsedkyně Rady 
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